
Hind 7 krooni

28. oktoobril tähis-
tas Elva linnaraama-
tukogu kaminasaa-
lis 85. sünnipäeva ja 
kostitas külalisi pi-
duliku kohvilaua ja 
In Boili kontserdiga.

Milvi Kapaun

“Elva linnaraamatukogu 
on aastate jooksul üle ela-
nud väga heitlikke aegu, 
kuid pole kaotanud oma 
rolli lugemisvara pakkuja-
na elvalastele ja meie lin-
na külalistele,” rääkis raa-
matukogu juubeliõhtul ju-
hataja Imbi Härson. “Ole-
me andnud endast parima, 
et raamatukogu kasutami-
ne oleks lugejale mugav. 
Seda võimaldavad paindli-
kud lahtiolekuajad, võima-
lus interneti teel tähtaegu 
pikendada ning elektron-
kataloog. Lugejate ettepa-
nekud ja ideed on alati te-
retulnud.”

Neli aasta tagasi, en-
ne uutesse ruumidesse ko-
limist, jagas raamatuko-
gu 48 aastat maja praegu-
se Tartumaa muuseumiga. 
Selles ahiküttega hoones 
kuulus raamatukogule 116 

ruutmeetrit. Ruumide sei-
sukord oli halb, kahes toas 
nappis ruumi nii raamatu-
tele kui lugejatele. Ome-
ti ei seganud kitsad olud 
raamatukogus vilgast kir-
jandustegevust ja ürituste 

korraldamist. Aastate jook-
sul on raamatukogu koon-
danud tegutsemishimulisi, 
uusi mõtteid tulvil kultuu-
rihuvilisi inimesi, kes on 
oma ideedega siinset kul-
tuurielu elavdanud. Nime-

kamad neist on Ain Kaalep, 
Karl Muru, Arvo Mälberg 
ja Kalev Päid.

Raamatukogu sünnipäe-
val luges kirjandusteadla-
ne Karl Muru Betti Alveri 
luuletust “Kool”, mida et-
tekandja väga päevakoha-
seks pidas.

“Eks raamatukogu on ka 
ju üks kool ja selline koht, 
kus kohtuvad erinevad kul-
tuurid ja erinevad ajastud. 
Selletõttu on ta lõpmata ri-
kas asutus,” märkis Muru.

Raamatukogu õnnitle-
des jagasid külalised oma 
meeleolukaid raamatuko-
gumälestusi.

“Minu esimene raama-
tukogu oli Kesk tänaval 
asunud lasteraamatukogu. 
Seal olid tädi Reet ja tädi 
Anu,” meenutas volikogu 
esimees Leelo Suidt. “Pa-
randasime seal raamatuid 
ja tegime muud käsitööd, 
korraldasime näitusi. Pikal 
tänaval on meeles kaks ah-
ju, mis vingu sisse ajasid. 
Seal oli talvel mõnus luge-
des näppe ja varbaid soo-
jendada.”

Lasteaed Murumuna ju-
hataja Kadri Joostile mee-
nus, et oma esimese raa-

matu “Niff-Niff, Naff-Naff 
ja Nuff-Nuff” laenutas ta 
Elva lasteraamatukogust 
viieaastasena.

Lapseootel emmede 
ponnistustest raamatu-
te kättesaamisel endistes 
ruumides kitsaste riiulite 
vahel rääkis lastekodu di-
rektor Kai Räisa.

Direktor Imbi Härson tä-
nas omapoolsete kingitus-
tega endiseid kolleege Ai-
me Naanurit, Nääli Rebast, 
Malle Kivisilda ja Sirje Mä-
gi. Raamatukogu logokon-
kursi võitja Kayvo Kroon 
sai kingituseks raamatu-
poe Apollo kinkekaardi.

NÄDAL
� 1. novembril kell 12 
Tartumaa Muuseumis 
(Pikk 2, Elva) ajaloo-
lase Urmas Klaasi 
loeng teemal “Õigeusu 
ajaloost Eestis”
� 1. novembril kell 18 
Konguta rahvamajas 
Konguta segakoori ja 
Suisapäisa kontsert. 
Pilet 50 krooni
� 3. novembril kell 
18.30 raekoja ees 
kunstikuu avamine

Elva raamatukogu sai 85
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Fotokonkursi võitis 
koheva soenguga 
rööviku foto. Lk 3

Elvat väisasid 
Riigikogu 
asespiikrid. Lk 4

Endised kultuuritöötajad 
meenutavad vanu aegu. 
Lk 2

Eelmises Elva Posti-
poisis leheküljel 2 aval-
datud intervjuus on läi-
nud valesti intervjueeri-
tava ja tekstis mainitud 
ringijuhi nimed. Rõn-
gu rahvamaja juhataja 
on Mari-Liis Vanaisak 
(mitte Mariliis) ja rah-
vatantsujuhendaja ni-
mi on Vaike Podar (mit-
te Põder). Vabandame, 
kui asjaosalistele selle-
ga probleeme tekitasi-
me.

Toimetus

VABANDUS

AJALOOST

� 1922 Elva hariduse selts alustab raamatukogu loomist
� 1923.a 1. oktoobril avati raamatukogu Elva 6-klassilise 
algkooli ruumides, tööd korraldas koolijuhataja Johannes 
Lange
� 1925 lugejaid 83, raamatuid 120
� 1927 raamatukogu kolib raamatukauplusesse, raama-
tukoguhoidja on proua Tammina
� 1933 asukohaks Kesk tn. 27, üks tuba ja kinnine kapp. 
608 raamatut, laenutusi 1806. Juhataja J. Anderson
� 1939 juhataja ja raamatukoguhoidja Helmi Hendrikson
� 1940 katkes tegevus
� 1945 Tuletõrje tn. 8 [kultuurimaja], juhataja Johanna 
Saar. 1013 raamatut
� 1951 eemaldati fondist lasteraamatud ja moodustati 
Elva Lasteraamatukogu
� 1956 Pikk tn 2, kus 48 aastat jagas ruume praeguse 
Tartumaa muuseumiga
� 1977 Nääli Rebase ja Arvo Mälbergi eestvedamisel 
alustas raamatukogu juures tegutsemist raamatusõprade 
klubi Arbi
� 2004.a 22. detsembril avati linnaraamatukogu uutes 
ruumides Tartu mnt 3, raamatukogu juurde liideti Elva 
lasteraamatukogu
� 2006 liideti lasteosakonna juurde Elva gümnaasiumi 
algkooliosa raamatukogu

RAAMATUKOGU 
JUHATAJAD

� 1940-1950 Johanna Saar
� 1950-1954 Sergei Hunt
� 1954-1956 Laine Laine-
vool
� 1956-1959 Maimu Liplap
� 1959 Alfred Kotta
� 1959-1977 Aime Naanuri
� 1977-1985 Nääli Rebane
� 1985-...Imbi Härson

Elva linnaraamatukogu direktor Imbi Härson (paremalt) endiste kolleegide Aime Naanuri ja Malle Kivisilla õnnitlusi vastu võtmas. Foto: Milvi 
Kapaun

Elva Linnavoliko-
gu otsuste ja määruste 
eelnõude projektid on 
avalikustatud Elva lin-
na kodulehel www.el-
va.ee > Kohalik omava-
litsus > Volikogu > El-
va linnavolikogus aru-
tamisele tulevate otsus-
te ja määruste eelnõud 
2008 ja kättesaadavad 
Elva linnavalitsuses. 
Info tel. 730 9880 ja
elva@elva.ee
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Kalev Eek, Elva kul-
tuurimaja ja Elva lau-
luväljaku direktor 
1961-1998:

Minul on kokkupuuted 
Elva kultuurieluga juba li-
gemale 60 aastat. 1951. 
aastal, kui oli esimene lau-
lupidu, olin mina juba vaa-
tamas. 1953. aastal tulin 
Elvasse ja käisin siin üri-
tustel. Kõige suuremad üri-
tused olid igasuguste täht-
päevade tähistamised, na-
gu armee aastapäev, nais-
tepäev, maipühad. Saalid 
olid rahvast nii täis, et osa 
rahvast seisis püsti. Tol-
lal olid kultuurimaja ja ki-
no kõik koos, ühtegi va-
ba õhtut ei tohtinud olla. 
Päeval oli kolm kinoseans-
si, siis loeng ja tants. Lau-
päeval ja pühapäeval pidid 

olema tantsuõhtud ja kont-
serdid, vastasel juhul kut-
suti kohe tolleaegsesse par-
teimajja (praegune raeko-
da) välja. Näitering pääses 
proove tegema alles pärast 
õhtuse kinoseansi lõppu, 
poole üheteistkümne pai-
ku. Tollal olid meil tugevad 
näiteringid. Tõime lavale 
Juuraku Hulda, Pisuhän-
na ja palju noortenäiden-
deid. Pikka aega juhendas 
meil näiteringi teeneline 
õpetaja Helmi Väli, kes tu-
li Puhjast. 1965. aastal tõi-
me lavale opereti Mask si-
nises, mille lavastas Valdur 
Truve ja sellega andsime 
viis etendust. Veel lavasta-
sime Onupoega Bataaviast 
ja ka väiksemaid tükke.

Kui tööle asusin 1961. 
aastal, siis esimese karis-
tuse sain 1962. aasta ke-
vadel. Meid kutsuti nais-
tepäeval siia parteikomi-
teesse, samasse kabinetti, 
kus praegu istub abilinna-
pea Toomas Järveoja. Sar-
jati sellepärast, et kui meil 
oli armee aastapäeva kont-
sert, siis ei olnud väljas üh-
tegi loosungit. Sellest pii-

sas.
Kuna tolleaegses Elva 

rajoonis oli tavaks sage-
li vahetada välja kultuuri-
maja personali, siis ei loot-
nud ka mina, et seal kaua 
vastu pean ja sestap säili-
tasin oma tehniku töökoha 
ka Elva kommunaalis. Siin 
olin ma neljas direktor, 
alustasin kunstilise juhina. 
Maja oli pankrotis, ringi-
juhtidele palgad maksma-
ta. Esimesed kollektiivid, 
kes mul majas töötasid, 
olid puhkpilliorkester, mi-
da juhatas Sulev Unt, veeb-
ruaris tööd alustanud nais-
koori juhatas Kalju Kenner 
ja rahvatantsurühmal oli 
uus juht Helbe Ots. Tollal 
olid kõik ringid isemajan-
davad. Ei linn ega riik ei 
andnud ühtegi kopikat ra-
ha, riigi eelarvest said pal-
ka vaid kolm-neli töötajat. 
Seetõttu pidid kõik ringiju-
hid oma palga ise välja tee-
nima, mis tähendas, et pi-
dime käima kontserte and-
mas väljaspool Elva lin-
na. Suuremad kontserdid 
toimusid meil Saaremaal 
ja Hiiumaal, kus olime pi-

devalt väljas kaks näda-
lat. Ja siis olid meil tugeva-
teks tegijateks Väino Uibo 
ja Vesteri Kusti, kes tegid 
sõnalist osa. Ja väga an-
dekalt tegid, rahvas võttis 
neid väga hästi vastu. An-
samblijuht Ivo Nigol kooli-
tas Kusti solistiks.

Korraldasime tollal pä-
ris palju suuri, ka vabariik-
likke üritusi. Kõige suu-
rem oli rokipidu 1972. aas-
tal, kui siia tulid kokku va-
bariigi parimad ansamblid. 
Esmaspäeval tulid julge-
olekumehed ja küsisid, et 
kes hõikas “Elagu Eesti Va-
bariik!”. No ma ei teadnud, 
aga selle ürituse pärast 
sain ma karistada ja mul ei 
lubatud paaril aastal välis-
maale sõita. Käskkirja said 
ka instruktor Reet Käppa ja 
kunstiline juht Ivo Nigol.

Viimastel aastatel tu-
li kasutada palju filhar-
moonia soliste, sest see 
tõi saali rahvast. Apsu te-
gi Uno Loop, kes jättis tu-
lemata. Siis aitas meid väl-
ja Toomas Jõesaar, kes lau-
lis neidsamu laule ja võt-
tis ka Horoskoobi kontser-

dist osa. Aga kõik kuulsad 
solistid on meil käinud siin 
esinemas.

Ja dirigent Peeter Lilje 
tööraamatus on esimene 
töökoht Elva kultuurimaja. 
Ta tuli siia 15-aastase poi-
sina, kui õppis alles Tar-
tus muusikakoolis ja hak-
kas meie ansamblis trum-
mi ja hiljem klaverit män-
gima. Ta elas Valgas, õppis 
Tartus ja oli meil ansamb-
lijuht.

Meelde jäävad just suur-
üritused, kus laupäeval oli 
rahvakunstiõhtu, pühapäe-
val laulupidu ja õhtul veel 
vabaõhuetendus oma kol-
lektiivide jõududega. Mee-
les on ka Karavani kont-
sert, mil saal oli puupüs-
ti rahvast täis. See oli Lei-
la Milleri, kes hiljem põge-
nes Valdo Randperega koos 
Rootsi, viimane esinemine 
Eestis.

Mul on olnud vahejuh-
tum ansambliga Turist, 
milles mängisid kaks El-
vast pärit poissi – And-
rus Kerstenbeck ja Veljo 
Vingissaar. Solist oli Har-
di Volmer. Kontsert oli pü-

hapäeval, aga nad tulid siia 
juba eelmisel päeval koha-
le. Ansamblimehed võtsid 
end väga täis. Algul mängi-
sid ilusti ja kõik oli tip-top. 
Kui kontsert oli jõudnud 
poole peale, siis tuli rah-
vas minult piletiraha taga-
si nõudma, sest ansambel 
olevat öelnud, et enam nad 
ei mängi.

Mul oli välja müüdud 
üle 400 pileti, kuidagimoo-
di polnud võimalik kõigile 
raha tagasi maksta. Läksin 
lavale. Kerstenbeck oli ju-
ba omale uued riided sel-
ga pannud ja ütles, et te-
ma selle joodikute pundiga 
enam ei mängi. Ei saanud-
ki midagi muud, kui tu-
li anda üks kõrvakiil Har-
di Volmerile. Ma mõtle-
sin küll, et äkki lööb vastu, 
kuid ta siiski tõmbus taga-
si, mäng läks uuesti lahti ja 
probleem oli lahendatud. 
Selliseid vahejuhtumeid on 
küllalt olnud.

Praegu olen pensionär 
ja naudin puhkust. Tahak-
sin väga tänada kõiki endi-
si ja praegusi ringijuhte ja 
kultuuritegijaid.

Kalev, Reet ja Anneli meenutavad

Reet Käppa, ENSV 
teeneline kultuurite-
gelane, 1961-2000 El-
va kultuurimaja inst-
ruktor ja metoodik:

Ma arvan küll, et terve 
minu elu on keerelnud El-
vas kultuuritegemise üm-
ber. Olen rahul, mulle on 
see meeldinud, tuska ma 
pole tundnud. Ma ei saa 
öelda, et minu ettevõtmisi 
oleks takistatud – mida ma 
teha tahtsin, seda teha ka 
sain. Toetus oli ja läks hästi. 
Elva kultuurimaja oli täitsa 
võimas tegija. Maakonnas 
kindlasti number üks ja ka 
vabariigis tunnustatud. Ma 
ei kuulunud parteisse, aga 
sain sõita ja ka tunnustust 
selletagi. Olen hellitatud 
ja kiita saanud kogu aeg. 

Mind ei tunnustanud mitte 
ainult ametimehed, vaid ka 
kollektiivid.

Üks kord sain siiski ka 
karistada. See oli siis, kui 
meil oli siin rockipidu, mis 
kujunes niivõrd võimsaks. 
Me ei arvanud, et niipal-
ju rahvast tuleb. Mõtlesi-
me, et no kui tuleb tuhat-
kond, aga tuli 5000. Ma 
pole näinud ei enne ega pä-
rast, et Elvas lauluväljakul 
oleks olnud nii palju rah-
vast. Kõik tippansamblid 
olid siin, Ruja ja Rock Ho-
tell... Ei, vahva oli! Aga siis 
ei tohtinud teha rockmuu-
sikaüritusi massidele.

Aga toredaid asju oli pal-
ju. Oli muidugi ka kadesta-
jaid ja suskijaid, moraali-
koodeks pidi olema kogu 

aeg ees. Kui mõni orkestri-
mees kusagil napsu võttis, 
siis mõni hea inimene tegi 
ikka ettekande...

Läksin tööle väga noo-
relt. Tänu kultuuritööle 
ma õppisin kõike tegema, 
alates heegeldamisest ku-
ni valgustamiseni välja. Ei 
kujuta ette, et tänapäeval 
võiks üheks moedemonst-
ratsiooniks minna ja võtta 
kaubamajast lihtsalt paar-
kümmend kleiti, kartmata, 
et need kaotsi läheksid... 
Siis mulle anti – selline 
vastutulek oli sealtpoolt.

Uhkeldasime ka oma 
perenaisteklubiga, mis oli 
täiesti minu ettevõtmine. 
Meil ei olnud oma maja ega 
kööki, oma kodu köögis te-
gi 15 liikmeline grupp nai-

si sügisel hoidised. Kas ku-
jutate seda praegu ette?

Toredad olid ka kultuu-
ripäevad. Meie sõpruslinn 
oli Valmiera. Ühel aastal 
vedasime siit Valmierasse 
oma käsitööd ja taidlust, 
järgmisel aastal tulid ne-
mad siia. Nad olid meil na-
gu omad inimesed. Tol ajal 
polnud vaja sundida, palu-
sid, et tulge ja inimesed tu-
lid. Õppisime asfaldi peal 
tantsu selgeks ja läksime 
Valmierasse esinema.

Hea koostöö on olnud 
asutustega, hilisemate lin-
najuhtidega, koolidirekto-
ritega...

Nii et mina tunnen, et 
elvalased on mind armas-
tanud ja mina armastan 
neid kah. Võin seda julges-

ti öelda, ka praegu.
Olime ka natuke hul-

lud. See oli üks kollektiiv-
puhkuste aeg 1970. aasta-
tel. Võtsime kultuurima-
ja bussi ja panime kümne-
kesi kuuks ajaks lõunas-
se, Kaukaasiasse. Seiklesi-
me seal terve puhkuse aja. 
Seega võin öelda, et tänu 
kultuuritööle olen käinud 
Altai pulmas ja kuulnud ka 
gruusia mitmehäälset lau-
lu. Sõidud maksti siis kin-
ni ka. Aga praegu on tei-
ne süsteem. Seenioridega 
ma lõpetan, nendega on ka 
kihvt teha – toredad inime-
sed. Mul on ikka lihtsam ol-
nud kui mõnel teisel. Mind 
on ka terve perekond toe-
tanud, olen nüüdseks üle 
50 aasta abielus olnud.

Anneli Parksepp,
Elva kultuurikeskuse 
juht 1994-1997:

See periood on minu 
tööealisest eluajast vist 
kõige olulisem. Juba sel-
lepärast, et olen tänaseni 
kultuurivaldkonnas tegev 
ja tundub, et seda teed jät-
kan ka.

Meeldivat koostööd mä-
letan erinevate allasutuste 
inimestega – vahvaid ette-
võtmisi oli palju ja nii mõ-

nigi esmapilgul hull mõte 
sai teoks tehtud.

Tagantjärele on paljud 
seigad, mis noorele ja ko-
genematule juhile tundu-
sid katastroofina, nalja-
kad. Sain näiteks käskkirja 
selle eest, et otsustasin kul-
tuurikeskuse ajahambast 
ja roostest puretud võika 
prügikonteineri viisaka ja 
kaasaegse vastu välja vahe-
tada. Või et sain peapesu, 
kuna koondasin huviringi-

de juhid, kelle ringi nime-
kirjas oli kolm viimast aas-
tat üksainus liige.

Olin ka minu personaal-
küsimuse lahkamise tun-
nistajaks nii linna ajale-
he veergudel kui avalikel 
koosolekutel. Hetkel teeb 
see kõik mulle tõepoolest 
nalja ja olen selle aja eest 
tänulik – ma ei oska jät-
kuvalt teha tegusid, mil-
le mõttest ma aru ei saa. 
Ühtlasi sain aimu, milleks 

ma võimeline olen või mi-
da ma vastu oma väärtus-
hinnanguid kohe kindlasti 
ei tee. Ja kindlasti õppisin 
vanematelt kolleegidelt, 
et kõigile ei peagi meeldi-
ma...

Pärast kultuurikeskuse 
juhi kohalt lahkumist te-
gutsesin veel huvikooli juu-
res tantsustuudio õpetaja-
na ja tundsin siirast rõõmu 
millegi ära tegemisest.

Viimased kaheksa aas-

tat olen olnud ettevõtja ja 
hetkel üritusturunduse-
ga tegeleva firma Filisart 
Stuudio juhatuse liige. Li-
saks loen Tartu kutseha-
riduskeskuse täiskasvanu-
te täiendkoolitustel osale-
jatele üritusturunduse ala-
seid loenguid. Suurepära-
ne võimalus oma teadmi-
sed ja praktilised oskused 
edasi anda.

Elva kultuuriloo algu-
seks peetakse 1908. aastat, 
kuigi pritsimeeste selts, 
mille ümber seltsielu are-
nema hakkas, loodi veel 
aasta varem. Kõigepealt tu-
li kokku pasunakoor, pisut 
hiljem hakati tegema näi-
temängu. Kogutud rahast 
ja palkidest ehitati tolle aja 
kohta suur ja uhke seltsi-
maja, mille rõdult pasuna-
koor rahvale mängis.

Vahepeal on vahetu-
nud valitsused, muutunud 
süsteemid, elukorraldu-
sed ja tõekspidamised. Va-
nas kultuurimajas Tuletõr-
je tänavas enam kultuuri ei 
tehta. 1980. aastatel ehita-
ma hakatud punastest tel-
listest “uus kultuurima-
ja” seisab nukralt Arbi jär-
ve kaldal ega saa vist kuna-
gi valmis. Ja samal ajal kui 
mõnes linnas on juba mi-

tu korralikku saali, hoitak-
se Elva kultuurielu jätku-
valt hinges pisikese kino-
maja toel.

Veerandsada aastat ta-
gasi, kui Elva kultuur tä-
histas 75 aastast sünni-
päeva, kirjutas tollane Tar-
tu rajooni ajaleht Edasi, 
et “koos kõigi elvalastega 
on kultuurimaja direktor 
oodanud uue maja valmi-
mist, kuid alatasa on ehi-

tusse midagi tähtsamat va-
hele seganud. Siiski vaatab 
direktor lootusrikkalt tu-
levikku. Uue kultuurimaja 
kohtki on teada, muusika-
kooli kõrvale parki. Peat-
selt pakub leevendust ka 
uue kino valmimine. Ehi-
tama hakatakse eeloleval 
aastal.” (Edasi, 3.12.1983)

Kinomaja sai valmis, 
kultuurimaja pole aga täni-
ni. Ajalugu kordub ja ikka 
tuleb midagi tähtsamat va-
hele, mis kultuurimaja ehi-
tuse aina edasi lükkab.

Kauaaegne kultuurima-
ja metoodik Reet Käppa 
ohkab uuest majast rääki-

des sügavalt ja meenutab 
kultuuriinimeste kunagist 
unistust, et Arbi järve kal-
dal saab olema selline kul-
tuurikeskus, kus on pöörd-
lava ja muud võimalused 
ning kuhu sõidab etendu-
si andma Estonia teater. 
Et Elva inimesed ei pea 
sõitma Tallinnasse ope-
retti vaatama, vaid hoopis 
tartlased sõidavad Estonia 
etendusi vaatama Elvasse. 
Unistuste täitumine oli ju-
ba käega katsuda, mööbel-
gi osaliselt valmis ostetud, 
kuid ometi...

“Kahjuks see läks vett 
vedama,” ohkab Käppa. “Ja 

ma küll arvan, et linnaju-
hid jäid oma ettevõtlikku-
ses nõrgaks. See on usku-
matu lugu. Südamesse jääb 
ikka okas, et niipalju oli 
tehtud...”

Ei jää aga ükski pidu sel-
lepärast pidamata, et pole 
oma maja. Reedel, 31. ok-
toobrilgi sõideti sõbralikku 
naabervalda Randu, kus 
korralik maja ja saal luba-
sid kultuurirahval ühise 
suurpeo maha pidada, koh-
tuda vanade kolleegidega 
ja ühiselt meenutada, kui-
das kõik kunagi oli...

EPP

Elva kultuuri töötajatel on
saja-aastane juubel
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MIS JUHTUS

Elvas
20.10 avastati, et era-

must on varastatud 80 m 
elektrikaablit, 30 tk kip-
siposti materjali, kipsi-
tangid, veekollektor. Kae-
vu juurest oli kadunud ka 
hüdrofoorpump. Kahju 
5540 krooni.

22.10 ületasid luba-
tud sõidukiirust kl 09.35 
Kaidu (1954) 13 km/h 
võrra, kl 10.05 Gunnar 
(1978) 11 km/h võrra, 
kl 12.10 Mari (1982) 10 
km/h võrra, kl 12.50 Enn 
(1959) 13 km/h võrra.

24.10 kl 09.30 juhtis 
Peeter (1972) sõidukit, 
mis ei olnud nõuetekoha-
selt läbinud tehnoülevaa-
tust. Kl 09.51 sõitis Pee-
ter (1946) lubatust kiire-
mini 12 km/h võrra. Kl 
23.50 rüselesid, lärmasid 
ja maadlesid Kesk tänaval 
napsused Priit (1983) ja 
Üllar (1984).

25.10 kl 20.30 jõi pubi 
kõrval alkoholi 1992. aas-
tal sündinud tüdruk, kl 
22.30 tabati pargis alko-
holi tarbimas 1992. aas-
tal sündinud poiss.

26.10 kl 00.30 tühjen-
das Mihkel (1990) põit 
pubi kõrval avalikus ko-
has, kl 01.30 jõi baari ees 
alkoholi 1993. aastal sün-
dinud tüdruk, kl 02 jõi al-
koholi 1991. aastal sündi-
nud neiu, kl 03.15 jõi jär-
ve ääres alkoholi 1992. 
aastal sündinud poiss.

28.10 kl 16.09 juh-
tis Andrus (1986) sõidu-
kit lubatust kiiremini 20 
km/h võrra.

Rõngu vallas
23.10 kl 08.25 sõitis 

Siiri (1979) asulasisesel 
teel kiirusega, mis ületas 

lubatu 23 km/h võrra.
26.10 kl 10.55 juh-

tis Allar (1988) sõidukit, 
millel puudus ees ja taga 
nähtaval kohal algaja ju-
hi tunnusmärk.

28.10 kl 08.20 juhtis 
Maive (1973) asulasise-
sel teel sõidukit lubatust 
kiiremini 14 km/h võr-
ra, kl 08.51 Marju (1967) 
21 km/h võrra, kl 11.01 
Vaido (1970) 18 km/h 
võrra.

29.10 kl 08.18 jäi kiiru-
seületamisega vahele Ka-
lev (1963), tema sõiduki 
kiirus oli lubatust 26 km/
h võrra suurem.

Nõo vallas
14.10 avastati, et Vap-

ramäe õpperajalt on va-
rastatud loendurkomp-
lekt, mis oli kasutusel ini-
meste lugemiseks. Loen-
durit ei ole võimalik ka-
sutada ilma spetsiaal-
tarkvarata. Kahju 25 786 
krooni.

25.10 kl 23 jõi alkoho-
li 1992. aastal sündinud 
tüdruk.

Konguta vallas
19.10 kl 11.50 tabati 

autoroolist Vadim (1987), 
kellel oli ühes liitris välja-
hingatavas õhus alkoho-
lisisaldus 0,1 mg või roh-
kem.

23.10 jäid kiiruseüle-
tamisega silma kl 19.40 
Andrus (1976), kelle sõi-
duki kiirus oli lubatust 
suurem 23 km/h võrra, 
ja kl 23 Rein (1985), kes 
sõitis lubatust kiiremini 
22 km/h võrra.

Teist aastat VVV SA 
korraldatud loodus-
foto konkursil “Mär-
ka mind!” osales tä-
navu 177 harrastus-
fotograafi üle Eesti.

Milvi Kapaun

Konkursi lõpuüritu-
sel möödunud nädala ree-
del Waide motellis vaadati 
üheskoos loodusfotograa-
fidest žürii liikmete Arne 
Aderi ja Urmas Tartesega 
fotosid ning kuulati koge-
nud pildistajate hüva nõu. 
Konkursil osalenud foto-
de slaidiesitusse oli žürii 
oma sõnul valinud “ülemi-
se riiuli” tööd.

Auhinnatud fotod ja pa-
rimad pildistajad avalikus-
tati seekord alles auhinda-
de jagamisel. Vaatajatele 
oli nuputamiseks jäetud ka 
saalis fotonäitusel üles sea-
tud piltide auhinnakohad.

Parimatele mitu 
auhinda

Noorimatest osaleja-
test esimese ja teise auhin-
na võitnud 4-aastane El-
va poiss Krister Toom käib 
metsaradadel pildistamas 
koos ema ja 10-aastase 
vennaga.

“Krister on looduslaps, 
uurib hoolega ka taimede 
ja putukate nimesid, keda 
on pildistanud. Olen vahel 
tema küsimustele vasta-
tes päris kimbatuses,” rää-
kis ema Evelin Toom. “Va-
rakevadel metsas matkates 
pildistasime palju äsjatär-
ganud sinililli. Väikese ini-
mese kõrguselt tehtud pil-
did on erilised, tema näeb 
asju teise nurga alt. Ise vis-
ka või pikali, aga nii ilusat 
pilti kuidagi ei saa.”

Ka noorte vanuseklassi 
kaks paremat fotot pärine-
sid ühelt autorilt. Teist aas-
tat järjest peaauhinna päl-
vinud Merit Eensoole tõi 
seekord võidu Paide vallas 
koduaias pildistatud kar-
vakerast rööviku portree 
“Juuksuril oli tore päev”. 
Tartu kunstigümnaasiu-
mi 10. klassi õpilane on 
sel aastal teinud põhiliselt 
makropilte.

“Tänu eelmisel aastal 
võidetud auhinnaraha eest 
ostetud makroobjektiivile 
sain sel aastal kvaliteetse-
maid pilte. Makrofotograa-
fia on mu lemmiktegevus,” 
rääkis tänavu suvel neljas 
fotolaagris pildistamistar-
kusi kogunud Eensoo. “Pu-
tukatest on hea pilti teha 
varahommikul, siis on nad 
piisku täis ja hästi ilusad.”

“Peapreemia valisime 
kolme vanusekategooria 
esikohapiltide seast,” ütles 
Tartes. “Nende seast tõu-
sis kena karvadega röövik 
esile mitmel põhjusel. Kõi-
gepealt on pildi komposit-
sioon lihtne, pilkupüüdev 
ja rõõmsate värvidega. Fo-
to on tehniliselt väga hea. 
Leidlik allkiri seob ilusa 

kujundina tillukese putu-
kamaailma suurte inimes-
te maailmaga. Nii hakka-
me mõtlema, et kuigi pu-
tukad juuksuris ei käi, on 
inimestel ja putukatel roh-
kem ühist, kui esmapilgul 
võiks arvata. Nii et lisaks 
loodusloole, mis räägib ke-
nade karvadega röövikust, 
on pildis peidus ka inimese 
lugu. Kõik see kokku oligi 
kaalukeeleks peapreemia 
valikul.”

Elva tuntud noore foto-
graafi Robert Jakob Oetjeni 
piltidest hindas žürii kol-
manda koha vääriliseks 
makrofoto ristikheinaõiest 
ning valis parimaks puhke-
piirkonna pildiks foto ussi-
kest nokas hoidvast kada-
katäksist. Lindude tegevust 
jälgis Oetjen suve jooksul 
Elva jõe luhale seatud var-
jes passides.

“Avastasin kadakatäksi 
pesa kohas, kus olen sageli 
pildistamas käinud,” sele-

tas Oetjen. “Järgmisel õh-
tul panin varje püsti sin-
na, kus linde kõrtel kükita-
mas olin näinud. Olin nä-
dala ära, kui tagasi tulin, 
märkasin, et hakkasid toi-
tu tooma, järelikult – po-
jad. Siis jälgisin neid juba 
iga päev.”

Täiskasvanute seas pa-
rimaks tunnistatud Meelis 
Kalevi makrofotol “Savi-

herilane” on jäädvustatud 
usina herilase toimekas töö 
pesatoru ehitamisel.

“Herilane toimetas mul 
maakodu õues ka eelmisel 
aastal, aga siis ma ei osa-
nud teda tähele panna. 
Sel aastal läksin teda spet-
siaalselt luurama,” rääkis 
Tartu kunstigümnaasiumis 
õppiv Kalev. “Olin kõhuli 
maas. Tuli oodata, kuni ta 
savitorukesest välja tuleb – 
ta tühjendas oma pesa au-
ku. Nagu taguotsaga torust 
välja potsas, tegin pildi.”

Fotod kruusidel ja 
postkaartidel

Žürii jagas ka eripree-
miaid. Tunnustati pildi te-
gemise juttu, toredamaid 
seene-, taime- ja looma-
pilte, valguse nägemist, 
inimese ja looduse suhte 
märkamist, oskust jala et-
te vaadata, parimaid Elva 
puhkepiirkonnas ja VVV 
matkarajal tehtud pilte. 
Eneseleidmise eripreemia 
sai täiskasvanute vanuse-
klassis üheteistkümne ära-
märgitud pildi hulgas elva-
lase Udo Valdneri foto “Va-
hune peegeldus”, kus Pee-
du endise vesiveski tammil 
jäädvustatud mullidekogu-
mikul peegeldub ka pildis-
taja figuur.

Kõik premeeritud foto-
graafid said valida loodus-
teemaliste raamatute hul-
gast meeldivaima, omapil-
distatud fotoga kruusi ning 
konkursil peapreemia võit-
nud fotoga T-särgi.

“Sel aastal läks eelmi-
se aasta kogemusi arves-
tades korraldamine ladu-
samalt, oskasime paremi-
ni aega planeerida,” mär-
kis Järvela. “On väike mõte 
teha järgmisel aastal kon-
kurss internetipõhiseks, 
kuid see pole veel päris 
kindel. Eks näeb.”

Fotokonkursi läbiviimist 
rahastasid VVV SA ja SA 
Keskkonnainvesteeringute 
Keskus.

Tänavu on võidufotol  
karvase soenguga röövik
KONKURSS Peaauhinna võitis taas Merit Eensoo

PARIMAD

� Krister Toom, võidufoto 
“Sinilill”
� Merit Eensoo, võidufoto 
ja peaauhind “Juuksuril oli 
tore päev”
� Meelis Kalev, võidufoto 
“Saviherilane”
� Internetihääletuse parim 
Jaak Fridolini, foto “Uudis-
himulik rebane”

Vt ka www.vvvs.ee

Fotokonkursi “Märka mind!” peaauhinna võitnud Merit Eensoole kingib võidufotoga 
kruusi Gea Järvela. Tagaplaanil Arne Ader. Fotod: Milvi Kapaun

Noorimas vanuseklassis kaks esimest kohta võitnud 
Krister Toome foto “Sinilill” on sama kaunis ka kruusil.
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Vaid paaripäevaste 
vahedega külastasid 
Elvat mõlemad Riigi-
kogu asespiikrid. 

Mare Nõmmik

Pühapäeval matkakes-
kuse avatud galeriisse ko-
gunenud elvalased said 
Kristiina Ojulandilt infot 
Eestit ja kogu maailma ta-
banud finantskriisi ning 
viimase aasta-pooleteise 
jooksul toimunud plahva-
tuslikust toiduainete hin-
natõusust. Positiivse uudi-
sena oli Ojulandil kaasas 
sõnum NATO kavast suu-
rendada Eesti kaitsevõime-
kust.

Teisipäeval kogunesid 
Kesk tänavale Keskerakon-
na keskusse need, keda hu-
vitas Jüri Ratase ning riigi-
kogulase Maarika Tuusi sõ-
num. Ratase sõnul võetak-
se praegu parlamendis ra-
humeelselt vastu 90 prot-
senti otsuseid, ülejäänud 
10 protsendi osas toimuvad 
aga suured vaidlused. Vii-
maste hulka kuuluvad uus 
töölepinguseadus ja järg-
mise aasta riigieelarve.

Miljarditega defitsiidis 
eelarve on reaalsus

2009. aasta miinuses 
olev riigieelarve oli kuu-
maks teemaks mõlemal 
kohtumisel, kuid linnarah-
va karmi kriitikat pälvis 
eelarve eelkõige matkakes-
kuses. Ojulandilt päriti ot-
sesõnu, et kes ei oska va-
litsuses arvutada ning mis 
peaks juhtuma, et keegi 
aru saaks, et tuli on lahti? 
Miks ei ole seni leitud eel-
arvesse vajalikku lisaraha, 
vaid seda hakatakse paani-
liselt otsima alles siis, kui 
häda käes on?

Ojuland tunnistas, et ar-
vutamisega on tõesti kee-
rulised lood, sest rahan-
dusministeeriumist olevat 
tulnud nii uskumatuid as-

ju ja vastandlikke arve, et 
Ansip olla lausa juukseid 
katkunud.

Ojulandi sõnul ei tehtud 
2009. aasta eelarvet või-
maliku kõige negatiivse-
ma prognoosi alusel, kuid 
nüüd on selge, et kulu-
sid tuleks kärpida kümne 
või enama miljardi ulatu-
ses, kuid riigieelarvest roh-
kem ilma seadusi muutma-
ta võtta ei saa.

Ratas aga rääkis, et ehk-
ki rahandusminister ja va-
litsus väidavad, et Ees-
ti majandus kasvab 2009. 
aastal 2,6 protsendi võrra 
ja eelarvesse laekub 97,8 
miljardit, siis tema seda ei 
usu. Ka Keskerakond ei näe 
võimalust, et eelarve võiks 
täis laekuda. Ratase sõnul 
on kõige absurdsem, et se-
da ei usu ka Padar ise. Toe-
tudes Eesti Panga viimase-
le miinusmärgiga prognoo-
sile, arvatakse, et eelarve 

puudujäägiks võib olla 8-9 
miljardit.

Ratase arvates tuleks 
eelarveprobleemile lahen-
dust otsides muuta maksu-
põhimõtteid ja konkurent-
sivõimetut haridussüstee-
mi ning arendada mõistlik-
ku koostööd naaberriiki-
de, sealhulgas Venemaaga. 
Viimane olevat võimalik 
vaid juhul, kui astuks kõr-
vale kas Ansip või Putin. 
Lisaks sellele tuleks välti-
da omavalitsuste sundliit-
mist, kuigi teatud ühine-
mised peaksid siiski toimu-
ma, sest 1000 elanikuga 
omavalitsused ei ole oma 
väikeste rahaliste vahendi-
te tõttu suutelised pakku-
ma elanikele kõiki vajalik-
ke teenuseid.

Vene-Gruusia sõjast 
mahepõllunduseni

Ratas taunis ka meie 
haiglate muutmist kasumit 

taotlevateks äriühinguteks 
ning mitmete sotsiaaltoe-
tuste kaotamist järgmisel 
aastal.

Spiikrid vastasid ka lin-
narahva arvukatele küsi-
mustele.

Põhjaliku seletuse said 
huvilised Gruusia-Venemaa 
sõja kohta. Selgeks räägiti 
ka see, et kuigi finantskriis 
pidurdab Nord Streami 
gaasijuhtme ehituse käiku, 
ei jää gaasijuhe tulemata ja 
see on meie jaoks reaalseks 
ohuallikaks, sest selle tur-
vamiseks tuuakse vene all-
veelaevad Läänemerele ta-
gasi.

Tõdeti, et meedias tu-
leks lõpetada venelastest 
halvasti rääkimine, sest 
see tekitab venelastes tun-
de, et nad on siin vihatud. 
Selle asemel tuleks selgelt 
väljenduda, et me ei kriti-
seeri mitte vene rahvust, 
vaid Kremli poliitikat.

Rahvas tundis huvi rii-
gikogulaste palga ning ku-
luhüvitiste võimalike la-
henduste vastu ja muret-
ses, kas riigikogulastel ei 
kao ehk side reaalse eluga. 
Meie tervishoiusüsteemi ja 
pikki arstijärjekordi kirjel-
dati musta värvi säästma-
ta. Üles kerkisid ka koda-
kondsuse ja migratsiooniga 
seotud küsimused.

Hinnates Koit Pikaro te-
gevust, tuli Ratasel tunnis-
tada, et see ei tule erakon-
nale kasuks, sest ajalehe 
veergudel erakonna musta 
pesu pesta ei ole hea. Sa-
mal ajal nentis Ratas, et Pi-
karol on teeneid Eesti Va-
bariigi ees, sest ta on või-
delnud selle eest verega. 
Küsijad said veel teada, et 
Keskerakond ei toetanud 
Riigikogus Iraagi missioo-
ni pikendamist ning et just 
kohalikul tasandil on ma-
hepõllumajandusele esita-
tud euroopalike normide-
ga üle pingutatud.
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Riigikogu asespiikrid 
kohtusid elvalastega

28.10 otsustati:
Anda kasutusluba 

ehitisele Kõrre 9 kasuta-
miseks elamuna; üürile 
Elva linna omandis olev 
eluruum Pikk 26-1 Hele-
ne Saarele.

Korraldada avatud 
hankemenetlusega riigi-
hange “Elva linnas Arbi 
järve tervendamine”, kin-
nitati riigihanke hanke-
dokumendid, moodusta-
ti riigihanke korraldami-
se komisjon; avatud han-
kemenetlusega riigihange 
“Elva Lasteaia Murumu-
na hoone ümber- ja juur-
deehitus”, kinnitati riigi-
hanke hankedokumen-
did, moodustati riigihan-
ke korraldamise komis-
jon; avatud hankemenet-
lusega riigihange “Elva 
linna tänavate talihool-
dus 2009-2011”, kinnita-
ti riigihanke hankedoku-
mendid, moodustati riigi-
hanke korraldamise ko-
misjon.

Sõlmida töövõtule-

ping OÜ-ga Mihkel X las-
teaia Murumuna õueala 
kuivendussüsteemi ehi-
tamiseks; töövõtuleping 
OÜ-ga TanTar Disain ea-
kate päevakeskuse mööb-
li valmistamiseks.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Maa-
maksumäära kehtestami-
ne ja maatüki maksusta-
mishinna arvutamine El-
va linnas 2009. aastaks; 
Maamaksust vabastami-
ne Elva linnas 2009. aas-
taks; lastega peredele tu-
giisiku teenuse osutamise 
kord Elva linnas.

Anda linnavalitsu-
se tänukiri Elva Lin-
naraamatukogu töötaja-
tele Helsi Hammerile ja 
Eda Trullile ning raama-
tukogu juhatajale Imbi 
Härsonile, Elva Gümnaa-
siumi õpetajale Maret Ku-
kele, HKK Sinilind õpeta-
jale Malle Adamsonile.

Maia Kukk
Linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG 

Elva 
konstaabli-
piirkonna 
juhtivkons-
taabel Einar 
Rebane:

Parkimiskord aitab 
kindlasti kõigil aru saada, 
kuhu ja kuidas peab par-
kima. Parkimiskord peab 
olema heakskiidetud kor-
teriühistu või maja üld-
koosoleku poolt. Parki-
miskorra efektiivse toi-
mimise aluseks on asja-
olu, et seda korda on kõi-
gile tutvustatud ja kord 
on kõigile arusaadav.

Korteriühistu võib tee-
nusena tellida parkimis-
kohtade mahamärkimi-
se ja sinna juurde mär-
kida ka sõidukite regist-
reerimise numbri. Valesti 
pargitud sõiduki omanik-
ku võib teavitada ühistu-
poolse hoiatuskirjakesega 
(klaasipuhastaja vahele, 
postkasti). Kui neid hoia-
tusi on juba mitmeid ning 
nad on ka ühistu poolt 
fikseeritud, siis tasub sel-
lest teavitada ka polit-

seid. Koostöös linnavalit-
susega on võimalik taot-
leda parkimise keelami-
seks või lubamiseks vas-
tavate liiklusmärkide pai-
galdamise. Kui ruumi on 
ikkagi vähe, tuleb ühis-
tul otsustada, kas muu-
ta (ümber ehitada) parki-
misalaks mõni ühistu val-
dusesse kuuluv haljasala.

Kuni parkimiskorda ei 
ole, on igal korterioma-
nikul õigus ise otsusta-
da, kuhu ja kuidas parki-
da sõidukit temale kuulu-
val mõttelisel osal maa-
tükist.

Politsei liiklusliinilt 
saab abi, kui sõiduk on 
valesti pargitud (jääb 
prügiveole ette, segab 
liiklust). Sõidukijuhti ei 
ole politseil auto regist-
reerimisnumbri järgi ras-
ke üles leida ja juhti te-
ma rikkumisest teavita-
da. Sõidukite sundteisal-
damine tuleb kõne alla 
ainult äärmistel juhtudel. 
Esmalt kasutatakse või-
malust auto omanikuga 
ühendust saada ja tekki-
nud olukord lahendada.

Kuidas teha nii, et kõik inimesed pargik-
sid oma autod korralikult? Kas selleks peab 
olema kehtestatud ametlik parkimise kord? 
Ja kui ikkagi valesti pargitakse, kuidas siis 
neid korrale kutsuda? Kuidas peaksid parki-
ma külalised, kas neile peavad olema mär-
gitud eraldi kohad? Mida teha, kui külalised 
on parkinud minu koha peale ja minu auto-
le siis enam kohta pole või kui keegi on par-
kinud prügikonteineri juurde, nii et prügiau-
to ei pääse ligi? Millised võimalused on neid 
inimesi korrale kutsuda?

Jüri Ratasega on jutuhoos erakonnakaaslane, Rõngu 
valla mees Evald Mihkra. Foto: Mare Nõmmik

Matkakeskuses esitas Kristiina Ojulandile mitmeid küsimusi keskerakondlasest linnavolikogu liige Peeter Laasik. 
Foto: erakogu
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Ainuke Elvas tegut-
sev kullassepp ütleb, 
et pole tal veel min-
git juubelit – alles 55.

Sirje Veldi

Kuidas nüüd üht 
väikeettevõtjat on mõ-
jutanud majanduslan-
gus?

Juveelipoodides on käi-
ve langenud umbes 50 prot-
senti. Kuldehted on selline 
luksuskaup, viimane asi, 
millele raha kulutada. En-
ne tulevad leib, riided, ja-
lanõud, liisingud ja siis kui 
üle jääb, siis ehk ostetakse 
ka ehteid. Päris nullis po-
le, aga käive on poole väik-
sem, kui eelmisel aastal.

Siis on seis keeruli-
ne?

Ellu ikka jääb, sest meil 
laene ja üüri pole. Ma olen 
nii vana, et ei saa luba-
da endale võlga. Laenu-
ga saaks muidugi kiirema 
arengu, aga saad ka mure 
kaela. Mina tahan öösel ra-
hulikult magada.

Kust kandist ise pä-
rit olete?

Vanaisa oli Paluperast. 
Isa ja ema on mul õpetajad. 
Kui väikesed koolid ära 
kaotati, siis nad rändasid 
ühest kohast teise. Lõpuks 
Tartusse. Elvasse hakkasin 
maja ehitama 24 aastat ta-
gasi.

Kuidas teist kullas-
sepp sai? Kas see pi-
sik oli perekonnas ole-
mas?

Isa tegi mul küll natuke 
metallitööd.

Kus saab kullasse-
paks õppida?

Mind võeti 1981. aas-
tal lihtsalt Tartu teenin-
dusmajja õpipoisiks. Seal 
oli siis ligi 30 kullasseppa, 
suur saal täis. Eks ise peab 
õppima.

Kust see huvi tuli?
Lihtsalt nägin Rüüt-

li tänavas, praeguse hotel-
li London vastas üle tee oli 
kunagi kullassepatöökoda. 
Läbi suure akna oli näha, 
kuidas nad töötasid.

Teil on siin terve 
suur tuba igasuguseid 
masinaid täis. Kõik va-
jalikud?

Siin on osa, kuid neid on 
ka teistes ruumides.

Kuidas saab ideest 
kaunis ehe?

Kõigepealt mõned vi-
sandid erinevate nurka-
de alt paberile, siis jätkub 
töö arvutis. Ehitatakse 3D 
mudel, viiakse mudeli fail 
järgmisse programmi, mis 
teeb freespingile G-koodi 
ja seejärel viiakse G-kood 
tööpingi arvutisse, kinnita-
takse spetsiaalsest vahast 
toorik, paigaldatakse sobiv 
frees ja pink lõikab vahast 
mudeli välja.

Kui vaja, siis vahamude-
lit töödeldakse ja valatakse 
selle järgi metallist ese. Pä-
rast lõplikku töötlemist ja 
poleerimist valmistatakse 
selle järgi mudelite paljun-
damiseks kummivorm või 
kui vahamudel pärast free-
simist enam töötlust ei va-
ja, tehakse kohe vahamu-
deli järgi kummivorm. Kui 

Kuldsete kätega mees
JUUBILAR Kullassepp Johannes Hendrikson

kumm on tardunud, lõi-
gatakse vorm lahti nii, et 
oleks võimalik vahamudel 
tervena ja võimalikult väi-
keste defektidega pärast 
vaha sisse pritsimist kätte 
saada. Seejärel valmista-
takse kummivormi abil nii 
palju mudeleid, kui vaja. 
Mudelid kinnitatakse va-
lukanali abil kihtide kaupa 
ümber vahast samba nii, 
et moodustub vahamudeli-
test “kuusk”. Siis asetatak-
se “kuusk” metallist vor-
mi ja valatakse sinna vor-
mimass. Peale massi tardu-
mist pannakse vormid ah-
ju, kus vaha välja sulab ja 
vormimass saavutab aegla-
selt kuumenedes vajaliku 
tugevuse. Kui vormid on 
jahtunud valamistempera-
tuurini, võetakse nad ah-
just ja valatakse valumasi-
nal vormidesse metall. Siis 
lõigatakse toorikud sam-
ba küljest lahti ja algab vii-
mistlemine. Lõpus kinnita-
takse kivid ja poleeritakse.

Kas need sõrmused 
on algselt puhtast kul-
last?

Ei, puhast kulda ehete 
valmistamiseks kasutavad 
ainult hiinlased. Meil on 
ikka kulla, hõbeda ja vase 
sulam. Natuke muid lisan-
deid valuomaduste paran-
damiseks on ka.

Põhimõtteliselt siis 
päris puhast kulda ei 
töödeldagi?

Enamasti mitte, ainult 
hiinlased töötlevad – ne-
mad muud ei tunnista. Hii-
na ehted on puhtast kullast, 
mille hind on kõikuv, kusa-
gil 325 krooni gramm, su-
lamil aga alla 200 krooni. 
Proov näitab sulami kulla-
sisaldust. Näiteks sulamis 
prooviga 585 on 58,5% kul-
da, ülejäänud osa on hõbe 
ja vask. Puhas kuld on vä-
ga pehme, kergesti kuluv ja 
painduv. Lisandid annavad 
sulamile vajaliku tugevuse 
ja kulumiskindluse ja, ole-
nevalt vahekorrast, ka eri-
neva värvi. Ja on ka odava-
mad kui puhas kuld.

Sõrmusetoor ikud 
on esialgu üsna tuh-
mi väljanägemisega ja 
nagu “karvased”?

Jah, neid veel viilitakse, 
lihvitakse ja lõpuks polee-
ritakse – antakse kauban-
duslik välimus.

Ka teie abikaasa on 

kullassepp.
Jah, tema teeb peamiselt 

hõbedast ehteid ja müügi-
tööd ja natuke raamatupi-
damist.

Kustkohast tooraine 
tuleb?

Metallid ostame Eesti 
Proovikojast, ligatuuri ja 
kivid tellime Saksamaalt.

Mis kõige põnevam 
töö on olnud?

No kui seda tööd oled nii 
kaua teinud, siis kaob see 
uudsuse moment ära. Eks 
uute mudelite tegemine 
ole kõige mahukam ja hu-
vitavam. Need peavad ole-
ma täpselt tehtud, et kivid 
pärast sisse mahuksid ja et 
ta hea välja näeb. Pead ar-
vestama, et kummivormis 
kahaneb vahamudel siit- 
või sealtpoolt. See on üsna 
keeruline, vahel peab mitu 
korda tegema.

Pisike nikerdamine?
Jah, mõnda sõrmust võid 

nädal aega teha ja mõnda 
sõrmust on siin ka kolm-
neli korda ümber tehtud.

Kas on olnud ka eri-
ti hästi minevaid mu-
deleid?

Jah, on küll selliseid, mi-
da oleme teinud 6-7 aastat. 
Samas oleme mõnda mu-
delit teinud vaid kümme-
kond, sest on kohe näha, et 
ei osteta, kuigi meie arva-
tes on ilus. Elva Konsumis 
on suur osa meie sõrmus-
test ja kõrvarõngastest nä-
ha ja osta.

Mida veel peale kul-
lassepa töö teete?

Osa masinaid on ka en-
da tehtud. Kui liiga kallis 
on osta, siis peab osa asju 
ise tegema. Kodus on mõ-
nes mõttes hea töötada, ei 
pea minema kuhugi. Aga 
distsipliini pead ise väga 
hoidma.

Kas vahel tüdimus 
peale ei tule, et niipal-
ju on seda tööd tehtud 
juba?

Jah, siis kui tüdined 
või pea hakkab valutama, 
siis lähen ja teengi garaa-
žis mõne tööriista. Rauaga 
on väga hea töötada, kohe 
kaovad tüdimus ja peava-
lu.

Mida kullassepale 
kingitakse? Kas tuleb 
suur pidu?

Ei tea, eks seda ole pä-
rast näha. Meil peetakse 
sünnipäevi üsna vaikselt.

10 AASTAT
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� Linnapea Kalle Jür-
genson kohtus Sinilin-
nus linnarahvaga, keda 
oli kohale tulnud tava-
pärasest rohkem. Juttu 
tehti ujulatest, haridu-
sest, Elva kui puhkelin-
na staatusest, haiglast, 
parkmetsadest, linna 
arengukavast. Saalist 
tuli küsimusi kommu-
naalmajanduse, soo-
jamajanduse, tänavate 
olukorra ja igavese 
teema, hulkuvate koer-
te kohta.

� Elva linnavolikogu 
keskkonnakaitseko-
misjoni esinaine Kai 
Kivipõld, linnapea Kalle 
Jürgenson ja linna-
volikogu aseesimees 
Herold Saare käisid 
Rootsis tutvumas seal-
se prügimajandusega.

� Elva Postipoisis 
avaldatakse lood, mida 
ei avaldatud ajalehes 
Noorte Hääl 1977. 
aastal korraldatud 
koolidevahelise kirjan-
dusloomingu võistluse 
võistlusleheküljel.

� Elva Tarbijate Ühistu 
kaupluses Kesklinna 
EDU müüdi viinamarju 
hinnaga 20.50 kg, Abeli 
Ärikeskuse kauplustes 
oli Gevalia 0,5 kg kohvi 
hinnaks 54.50

Johannese töökoda on täis väiksemaid ja suuremaid 
masinaid ja tööriistu, mille hulgas muist ka tema enda 
valmistatud. Tundub uskumatu, et nende masinatega 
tehakse imepeent, suisa mikroskoopilist täpsust nõud-
vat kullassepatööd. Foto: Sirje Veldi

23. oktoobril palus El-
va linnaraamatukogu 
lasteosakond endale kül-
la kirjanik Juhani Püttse-
pa. Kohtumisest kirjani-
kuga said osa ka 4a klas-
si õpilased. Lastele oli 
ootamatu, et kirjamees ei 
rääkinudki raamatutest, 
vaid hoopis rännakust 
ühest Eestimaa otsast tei-
se. “Sammud omas Ees-
tis” – selline oligi kohtu-
mise pealkiri.

Kirjanik joonistas va-
ba käega Eestimaa kon-
tuurid ja retk võis alata. 
Lapsed said teada, et jalg-
simatk algas Eesti mand-
riosa kaguservast Parmu 
nukast ja plaan on väl-
ja jõuda loodesse Põõsas-
pea neemele. Väga huvi-
tav oli mõtetes teha rän-
nak kaasa mööda ime-

kaunist Eestimaad. Tund 
möödus kiiresti ja matk 
jäi pooleli.

Juhani Püttsepp on 
ajakirja Loodusesõber toi-
metaja ja sealt saab luge-
da jalgsirännakule järge. 
Meeldiv oli kuulata kir-
jamehe rahulikku ja põ-
nevat vestlust rännakust, 
mida ilmestasid slaidid. 
Nii lihtne ja nii lähedal 
on see ilu. Eestimaa loo-
dus pakub nii palju põne-
vat, oska ainult märgata.

See kohtumine loo-
dusmehest kirjanikuga 
oli hea tõuge lastele va-
heajal looduses ringi vaa-
data või võtta kätte tema 
kirjutatud raamatud ning 
leida sealt rännulugusid.

Eve Vaigu,
4a klassijuhataja

Sammud omas Eestis

KUNSTIKUU NÄITUSED

� Kuni 21.11 näitus Kosmilised energiapildid 
matkakeskuse avatud ateljees
� Novembris fotonäitus “Pardid” linnaraamatukogus
� Novembris fotonäitus “Elva noor metsaga mestis” 
noortekeskuses
� 3.11 kl 18 avatakse raekoja saalis näitus 
Valgusmandalad. Näitus on avatud kuni 15.11
� 4.11 kl 18 avatakse Sinilinnus maalinäitus “Elva 
mänd”. Näitust saab vaadata kuni 23.11
� 10.11 kl 18 avatakse Tartumaa 
tervisespordikeskuses Andres Sappari aktimaali 
näitus. Avatud kuni 5.12
� 10.11-26.11 huvitav batika Kesk 12 akendel (vana 
kaubamaja)
� 10.11-25.11 lasteaias Õnneseen näitus kootud 
sokkidest-kinnastest, 25.11 kl 10 külalisena Aino 
Praakli, kirikinnaste taastaja
� 10.11-25.11 lasteaias Õnneseen õnnitluskaartide 
näitus
� 14.11 kl 18 avatakse linnaraamatukogus Anni Irsi, 
Marina Tiidori ja Andres Rattasepa skulptuurinäitus 
“Väike rahvas”. Skulptuure saab vaadata kuni 8.12
� 17.11 kl 16 avatakse raekoja saalis Navitrolla 
maalide näitus, mis jääb avatuks kuni 30.12
� 17.11-28.11 Elva gümnaasiumis (Puiestee 2) endiste 
ja praeguste õpilaste kunstitööde näitus
� 17.11-28.11 Elva gümnaasiumis (Puiestee 2) 
exlibriste konkursi võidutööde näitus
� 18.11-13.12 May ja Ursula Aavasalu keraamika 
näitus Tartumaa muuseumis
� 24.11-12.12 Merike Ambre maalide näitus Sinilinnus
� 25.11 kl 19 avatakse matkakeskuses aktinäitus 
“Naiste püha”. Näitust saab vaadata kuni 30.12

KUNSTIKUU ÜRITUSED

� 3.11 kl 18.30 kunstikuu avamine raekoja ees
� 9.11 kl 14 isadepäeva kontsert raekoja saalis
� 4.11/11.11 kl 18 Margus Rumpi loeng ja 
slaidiprogramm valgusmandalatest matkakeskuse 
avatud ateljees
� 13.11 isadepäev perespordipäevana Elva 
gümnaasiumis (Puiestee 2)
� 14.11 kl 19 Elva laul Elva gümnaasiumis
(Tartu mnt 3)
� 18.11 kl 14 kohtumine Contraga Sinilinnus
� 22.11 kl 16 “Ilmaring” – Pärnu Luuletaeva laterna 
esituses raamatukogu kaminasaalis
� 27.11 kl 19 Vana Baskini teatri etendus "Viimane 
sigar" Sinilinnus
� 30.11 Advendilaat Elva kesklinnas

 Võimalikud muudatused!
 Täpsem info 745 7201 või http://sinilind.elva.ee
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Kümme aastat tegut-
senud spordiklubi Ai-
ri tähistas sünnipäe-
va 25. oktoobril ae-
roobikapäevaga. Esi-
nesid rühmvõimlejad 
Elvast ja Tartu võim-
lemisklubist Janika.

Milvi Kapaun

Tund enne sünnipäeva-
peo sportliku osa algust 
kutsus särav peoperenai-
ne külalised gümnaasiumi 
kohvikusse.

“Sellel päeval võin öel-
da, et mul on väga palju 
abilisi, tänu kellele on suur 
töö ära tehtud. On põhjust 
pidutseda,” rääkis kaks-
kümmend aastat Elvas ae-
roobikatreenerina tööta-
nud Airi Pärn.

“Täna on siin ka minu 
esimesed tantsutüdrukud 
Elis ja Erle. Elis käis aeroo-
bikatreeningutel emaga 
kaasas juba lasteaia-aasta-
tel. Nüüd käib mul võimle-
mistrennis ka tema 4aas-
tane tütar Natalie. Rõõmu 
teeb, et on selline tore jär-
jepidevus tekkinud, see on 
väga oluline.”

Treenerit õnnitlema 
tulnud Erle Mets ja Elis 
Lessing alustasid võimle-
mistreeninguid seitsmen-
das klassis.

“Airi oli siis Elvas ainu-
ke, kes tegeles võimlemi-
sega, mis on just tüdruku-
tele sobiv ala. Kui aeroobi-
katrennis hakkasime käi-
ma, tegi ta ka tantsutru-
pi. Esinemisi oli palju, Airi 
organiseeris kõik meie esi-
nemiskostüümid. Ega teist 
sellist treenerit ei tea küll, 
kes nii südamega asja juu-
res on,” meenutasid võim-
lemisrühma vilistlased.

Kasvandikust 
treeneriks

Sportlikule sünnipäe-
vapeole kogunenud ligi 
poolsada aeroobikahuvilist 
võimlesid-tantsisid spordi-
klubi enda ja Tartu treene-
rite juhendamisel.

Kergema, low-aeroobika 
tunni viis läbi Aeroobika-
kuninganna 2008 esimene 
printsess Maris Tamm, sü-
valihaste treenimisele kes-
kendunud pilatese treenin-

gu TÜ liikumisteaduste lek-
tor, aeroobikatreener Inga 
Neissaar. Tartu klubi Stiil 
treener Juri Kagan õpe-
tas tantsaeroobika tunnis 
maailmas suure populaar-
suse võitnud reggaetoni, 
Eestis veel vähetuntud la-
dina-ameerika tantsu.

A e r o ob i k a m a r a ton i 
alustas soojendustreenin-
guga spordiklubi Airi asen-
dustreener Kristi Väljaots. 
Kinnisvaramaaklerina töö-
tav Väljaots on klubis või-
melnud kümme aastat ning 
koolitanud ennast aeroobi-
ka alal mitmetel kursustel.

“Olen selle klubiga kas-
vanud, nüüd asendan Airit 
vajadusel ka treeningutel,” 
rääkis Väljaots. “Kümme 
aastat pole klubile kindlas-
ti suur number, ees on veel 
palju-palju pikki töökaid ja 
edukaid aastaid.”

Oma klubist loodab Airi 
Pärn edaspidigi saada lisa-
jõudu treeneritöös.

“Sel aastal on võimleja-
te hulk kasvanud, saal ko-
gu aeg rahvast täis. Hea 
tunne on, et huvilisi on ai-
na rohkem,” rääkis Pärn. 
“Tahaksin, et oma võimle-
jatest ka noori treenereid 
peale tuleks, sest ise enam 
ei jõua.”

Aeroobikamaratonil 
katkestajaid polnud

Saal oli rahvast täis ka 
pika aeroobikapäeva lõ-
pul, kui viimase treeningu 
viis läbi peo perenaine Ai-
ri Pärn.

“Väga tore päev oli. Kõik 
võimlesid lõpuni kaasa ja 

pidasid nii pika päeva vas-
tu. Selles osas olid nad su-
pertublid,” ei olnud In-
ga Neissaar kiidusõnadega 
kitsi. “See näitab, et treeni-
tuse tase on väga hea. Jä-
relikult on treener ka hea. 
Seda oli tunda ka minu tä-
nasel pilatese treeningul. 
Airi on tubli tööd teinud.”

Elva aeroobikahuviliste 
vastupidavus ja optimism 
üllatas ka aeroobikaprint-
sessi.

“Mulle oli tänane päev 
hästi positiivne elamus. 
Suur üllatus oli, et nii palju 
rahvast ja kõik tegid lõpuni 
kaasa! Hästi rõõmsameel-
sed inimesed, kõik tahavad 
teha, keegi ei istu nurgas,” 
seletas Maris Tamm naeru-
sui.

Tänud ja tunnustused
Nagu aeroobikapäeval 

tavaks saanud, tunnusta-
ti rõõmsamaid ja hakkaja-
maid auhindadega.

Tublim neiu oli Kristina 
Ots, aeroobikanaise 2008 
karika sai Heidi Punnar. 
Hakkajama poisi auhinna 
sai Martin Aidla – ainuke 
meeshing võimlemisplat-
sil. Parima tüdruku pree-
mia kuulus Stella Eileen 
Päidile. Spordiklubi eri-
preemiaga tunnustas Ai-
ri Pärn treeningutel erilise 
hoolsusega silma paistnud 
Sirje Loktevi.

Sünnipäeval tänas spor-
diklubi ka abistajaid ja toe-
tajaid. Tänukirjad said El-
va linnavalitsus, Elva güm-
naasium, Enics Eesti AS, 
Rõngu Mahl AS, lasteaed 

Õnneseen, kultuurikeskus 
Sinilind, Elva Postipoiss ja 
spordiliit.

Suund 
rühmvõimlemisele

Klubi sünnipäeval tule-
vikumõtteid vaagides pi-
das treener Airi Pärn olu-
liseks kinnistada edaspi-
di rühmvõimlemise tradit-
siooni. Rühmvõimlemisega 
alustati klubis seitse aastat 
tagasi, kui treenerina asus 
tööle Tatjana Joosep.

“See on pikk protsess, 
laps peab vähemalt kolm 
aastat treenima enne, kui 
võistlusvalmis on. Viima-
sed paar aastat oleme sel-
lega tõsisemalt tegelenud 
ning ka võistlustel on ke-
nasti läinud,” ütles Pärn. 
“Nüüd kasvavad ka uued 
võistlusvõimelised rühmad 
peale, tahaks tugevamini 
kinnistada võistlusosa. Jät-
kata Elvas kindlasti alus-
tatud võimlemisvõistluste 
traditsiooni.”

Spordiklubi Airi sün-
nipäevapidu aeroobikaga 
toetasid Eesti Kultuurkapi-
tal ja Tartu Maavalitsus.

Sünnipäevasoovid
Inga Neissaar: Toredaid 

õpilasi, toredaid treene-
reid ja toredaid lapsevane-
maid nagu siiani on olnud. 
Et saaksite ikka rohkem 
osaleda vabariiklikel võist-
lustel. Ja palju uusi võim-
lemisvahendeid sooviksin 
teile kinkida, kui minu või-
muses oleks!

Maris Tamm: Arvan, et 
tänane päev oligi klubile 
üks tore kingitus. Siin nä-
gime, kui palju rõõmsaid 
inimesi Elvas sportida ta-
hab. Spordiklubile on kin-
gitus see, kui inimesi on 
saalis palju ja kõik teevad 
rõõmsameelselt kaasa.

Juri Kagan: Päris hea 
klubi peab olema, et küm-
me aastat nii hästi tööta-
da. Ees on kindlasti pikk ja 
töörohke tee. Edu võistlus-
tel ja et igal aastal tuleks 
klubisse ikka rohkem ini-
mesi.

Kristi Väljaots: Säravat 
silma ja kerget jalga!

Airi spordiklubil oli 
kümnes sünnipäev

26. oktoobril Tartus 
toimunud Eesti meistri-
võistlustel judos selgita-
ti tiitlivõitjad kolmeteist-
kümnes kaalukategoo-
rias. Võistlemas oli Eesti 
paremik, tippudest puu-
dusid Martin Padar ja 
Aleksei Budõlin.

Võistluste osavõturoh-
keimas, kuni 73 kg kaa-
lukategoorias, oli võistle-
mas 22 judokat.

Tiitlikaitsja Martin 
Järveoja tulemuseks oli 
hõbemedal.

Kindla maadlusega fi-

naali jõudnud Järveoja 
vastaseks tiitlimatšil oli 
aasta tagasi poolfinaalis 
Järveoja paremust tun-
nistama pidanud Tallin-
na Aitado judoka Krist-
jan Mäe.

Seekordne finaalkoh-
tumine kulges tallinlase 
dikteerimisel. Kui maa-
deldud oli kolm minutit, 
heitis Mäe vastast teist 
korda Wazari väärilise 
tehnikaga ja seekord läks 
tiitlivõit pealinna.

EPP

Martin Järveoja sai hõbeda

Eesti meistrivõistluste poolfinaalis alistas Martin 
Järveoja Steven Rothbergi (seljaga). Foto: erakogu

Treener Juri Kagan õpetas elvalastele maailma tantsuklubide poptantsu reggaeton. Fotod: Milvi Kapaun

Spordiklubi sünnipäeval oli ka Airi Pärnal (vasakult) 
võimalus kaasa teha Inga Neissaare, Juri Kagani ja  
Maris Tamme treeningtundides.
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OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

KTR.Metsatööd OÜ otsib sae-
mehi, varustus firma poolt. 5564 
4298

Sihtasutus Uderna Hooldekodu 
pakub tööd kokale. 529 5620

Ostan maamaja või maakoha. 
504 3459

Müüa 1-toal. korter Puhjas. Tel. 
529 1558

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. 529 1558

Müüa kap.remonti vajav talu 
Rannu vallas. 5382 4596

Soovin üürida Arbimäel 2-toalist 
korterit. 5395 2612

Üürin naisterahvale ühiselamu 
tüüpi toa. 745 6119; 529 0644

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa höövel- ja saematerjali 
ning terrassilauda. Info tel. 504 
9180

Müügil suusad, saapad, side-
med, uisud. 504 5909; 5661 
9247, Valga mnt 1A

Ostan raamatuid sarjast “Seik-
lusjutte maalt ja merelt”. 551 
3576, germananders@hot.ee

Korstnapühkija. Töö korralik ja 
puhas. 5665 0408

Raamatupidamisteenus. 504 
3459

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. 5399 1106

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Teostame puidu kuivatus- ja höö-
veldusteenust. Info tel. 504 9180

Kodutehnika äravedu (ka vana-
raud). Veoteenus. 513 2927

Korstnapühkimistööd kogenud 
korstnapühkijatelt. Transport El-
vasse tasuta. Korstnapühkijad 
on Elvas 6.-7. nov. Info ja regist-
reerimine tel. 730 5387 OÜ Tartu 
Tuli www.tuleohutus24.ee

Võimalik rentida Bronto 18 korv-
tõstukit, tõstekõrgus 18.20. Tel. 
552 0680

PANDITA KIIRLAENUD kuni 
7000 kr, suurem laen sõi-
duki tagatisel (sõiduk jääb 
Teile) või kinnisvara tagati-
sel. Lõunalaenud OÜ, www.
lounalaenud.ee, 5680 8199

Mälestame head naabrit
SOFIA AASMETSA

Sügav kaastunne omastele.

HÜ Õuna 2 majarahvas

Südamlik kaastunne Pillele 
kalli vanaisa

RUDOLF TARTU
surma puhul.
Töökaaslased

Enics Eesti AS laost

Südamlik kaastunne
Maret Soele perega armsa isa

AUGUST JOOSEPI
surma puhul.
KÜ Rukki 11

Sügav kaastunne
Maretile perega kalli

AUGUST JOOSEPI
kaotuse puhul.

Karin, Mare, Ants, Viktor

Südamlik kaastunne
Õilmele ja lastele peredega

BERNHARD TROLLA
31.07.1922 – 24.10.2008 

surma puhul.

Perekonnad Pajula, Kurg, 
Haldre, Kõivistik ja
Inge, Hilja, Sveta

Südamlik kaastunne 
Anneliisile, Pillele, Piiale 

peredega ja Pirjele kalli isa, 
vanaisa, vanavanaisa ja äia

RUDOLF TARTU
surma puhul.

Perekonnad Keis ja Selge

Avaldame kaastunnet Piiale, 
Pillele ja Pirjele peredega

kalli vanaisa
RUDOLF TARTU

surma puhul.

Töökaaslased Enicsist PL 1

AS Emajõe Veevärk all-
kirjastas 27. oktoobril töö-
võtulepingu AS-ga K&H, 
kes hakkab teostama rii-
gihanget, mille tulemusel 
valmivad joogiveerajatised 
Tartu-, Põlva- ja Jõgeva-
maal, kokku 20 vallas.

Nõo, Rannu, Konguta, 
Puhja, Rõngu joogiveeraja-
tised maksavad 17,9 miljo-
nit krooni ja peavad valmi-
ma tuleva aasta 9. juuliks.

Laeva, Avinurme, Tabi-
vere, Puurmani ja Palamu-
se joogiveerajatised mak-
savad 14,9 miljonit krooni 
ning peavad samuti valmis 
olema tuleva aasta 9. juu-
liks.

Luunja, Tähtvere, Alats-
kivi, Vara ja Tartu joogivee-
rajatised maksavad 26,7 
miljonit krooni ja peavad 
olema valmis 8. oktoobriks 
2009.

Meeksi, Mäksa, Haas-
lava, Kambja ja Ülenur-

me joogiveerajatised mak-
savad 26,7 miljonit kroo-
ni ning tööd peavad olema 
valmis järgmise aasta 10. 
detsembriks.

K&H peab projekteeri-
ma ja ehitama 9 uut ja re-
konstrueerima 27 olemas-
olevat puurkaevu, rajama 
13 veetöötlusjaama ning 
16 veetöötlusjaama koos 
reservuaaride ja pumpla-

tega.
Varem kuulutas Ema-

jõe Veevärk hanke võit-
jaks OÜ Arco Ehitus, mil-
le peale K&H esitas riigi-
hangete vaidluskomisjoni-
le vaide, juhtides tähelepa-
nu asjaolule, et osaühing ei 
viita pakkumuses kavatsu-
sele hankelepingu täitmi-
sel kasutada alltöövõtjaid, 
samas puudub osaühingul 

osa vajalikke litsentse kõi-
gi ettenähtud tööde teosta-
miseks.

11. septembril K&H vaie 
rahuldati ning kõigis nel-
jas osas tunnistati edukaks 
AS K&H pakkumused. Ka-
he pakkuja pakkumiste va-
he oli ligikaudu 18 miljonit 
krooni.

Emajõe-Võhandu jõe 
alamvesikonna veemajan-
dusprojekt hõlmab kol-
me vee-ettevõtet – AS Võ-
ru Vesi, AS Põlva Vesi ja AS 
Emajõe Veevärk. Ühtekuu-
luvusfondilt saadav abi on 
AS Emajõe Veevärgi puhul 
pisut üle 28 miljoni euro e 
439,1 miljonit krooni. Pro-
jekti toetussumma koos rii-
gipoolse 5% ja omavalit-
suste 10% toetusega on 33 
019 000 eurot e 516,6 mil-
jonit krooni. Planeeritud 
tööde valmimistähtaeg on 
2010. aasta lõpp.

EPP

K&H napsas Arco Ehituselt 
magusa riigihanke
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Parimad autokaubad - FIXUS!
WWW.FIXUSNET.EE

OÜ Marepleks * Valga mnt 7 * Elva *  tel 7 303 665

SINU VÕIT 

400.-
OSTES JOOKSU TALVEREHVE

                                Kontrollime TASUTA sinu auto
         jahutusvedeliku külmakindlust ja  käivitusaku töökindlust.

750.-
945.-

Nädala pakkumine!

850.-
1090.-

 TEOSTAME ROLLERITE, MURUNIIDUKITE JA TEISTE VÄIKEMOOTORITE HOOLDUST NING REMONTI.UUDIS!

VA N A
B A S K I N I

T E AT E R
TÕNU AAV

HELGI SALLO

AGO-ENDRIK KERGE

MARIKA KOROLEV

Eesti Draamateater

RO “Estonia”

27. november 19.00 
Elva Kultuurikeskus 
“SINILIND”


